
Аннотация на магистерскую диссертацию «Образ человека в житиях 

сибирских святых». 

В главе 1 данного исследования мы рассмотрели путь становления и 

развития православия на территории Сибири. Дальше мы привели общую 

характеристику Собора Сибирских святых, выделены признаки отдельных 

групп святых. Особое внимание было уделено житию и иконографии двух 

Приенисейских святых. 

В главе 2 мы выявили источники Житий сибирских святых. Большая 

часть житий была написана только после установления празднования Собора 

Сибирских святых. После чего была дана разработка картотеки персоналий 

сибирских святых. В ходе чего мы описали концепцию данной картотеки и 

показали её дидактический потенциал. Потенциал выражается в её 

эффективном использовании на уроках «Основы православной культуры» в 

рамках ОРКСЭ и на уроках истории России. Приложение данной работы 

содержит пример картотеки. 

 

Annotation on the master's dissertation "The image of a man in the lives of 

Siberian saints". 

In chapter 1 of this study, we examined the path of the formation and 

development of Orthodoxy in the territory of Siberia. Further, we gave a general 

description of the Cathedral of the Siberian saints, the signs of separate groups of 

saints were singled out. Particular attention was paid to the live and iconography of 

the two Yenisei saints. 

In Chapter 2 we found the sources of the Lives of the Siberian Saints. Most of 

the lives were written only after the establishment of the celebration of the Cathedral 

of Siberian Saints. After that the development of the card-index of the personalities 

of the Siberian saints was given. In the course of which we described the concept of 

this card-index and showed its didactic potential. Potential is expressed in its 

effective use in lessons "Foundations of Orthodox Culture" in the framework of 



FRCSE and at the lessons of Russian history. The appendix of this work contains an 

example of a card-index. 


